

# СОДЕРЖАНИЕ

## РАЗДЕЛ I. ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И ФИЛОСОФИЯ ИСТОРИИ

<b>Грязнова О.А.</b> СОВРЕМЕННАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИОГРАФИЯ О ПРОБЛЕМЕ КРЕЩЕНИЯ КНЯГИНИ ОЛЬГИ: ТРАДИЦИЯ И НОВАТОРСТВО.....	8
<b>Антонова Д.Е.</b> НОТАРИАЛЬНЫЕ КНИГИ ДЛЯ ЗАПИСИ ДОГОВОРОВ КАК ИСТОЧНИК ИЗУЧЕНИЯ СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОЙ ЖИЗНИ КОЛОМНЫ 20-х гг. XIX в. ....	15

## РАЗДЕЛ II ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

### *Древний мир и Средние века*

<b>Сафронов А.В.</b> К ПРОБЛЕМЕ СОЦИАЛЬНЫХ И ПОЛИТИЧЕСКИХ ИНСТИТУТОВ У «НАРОДОВ МОРЯ» В НАЧАЛЕ XII В. ДО Н.Э.....	22
<b>Рыбина М.В.</b> ТРАДИЦИЯ И ПРАКТИКА ИМЯНАРЕЧЕНИЯ ХРИСТИАН МУСУЛЬМАНСКОЙ КОРДОВЫ.....	29
<b>Бруз В.В.</b> ЭВОЛЮЦИЯ КОНЦЕПЦИЙ ЕВРОПЕЙСКОЙ БЕЗОПАСНОСТИ В СРЕДНИЕ ВЕКА.....	37

### *Новая и новейшая история*

<b>Зорин А.Э.</b> ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ У. ДОНОВАНА ПО ФОРМИРОВАНИЮ И РАЗВИТИЮ УПРАВЛЕНИЯ СТРАТЕГИЧЕСКИХ СЛУЖБ США.....	45
<b>Анашкина А.Г.</b> ЭТНОПОЛИТИЧЕСКИЙ ФАКТОР КОСОВСКОГО КОНФЛИКТА .....	53
<b>Печищева Л.А.</b> ГУМАНИТАРНОЕ СОТРУДНИЧЕСТВО МЕЖДУ ГЕРМАНИЕЙ И ШРИ-ЛАНКОЙ В НАЧАЛЕ 2000-х гг. ....	59

## РАЗДЕЛ III. ИСТОРИЯ РОССИИ СРЕДНИХ ВЕКОВ И НОВОГО ВРЕМЕНИ

<b>Мерзанова А.В.</b> ВОЗОБНОВЛЕНИЕ ДИПЛОМАТИЧЕСКИХ ОТНОШЕНИЙ РОССИИ И СВЯЩЕННОЙ РИМСКОЙ ИМПЕРИИ ГЕРМАНСКОЙ НАЦИИ В 1654 г. ПОСОЛЬСТВО И.И. БАКЛАНОВСКОГО И И. МИХАЙЛОВА.....	63
<b>Козлова Ю.А.</b> ВНЕШНЕПОЛИТИЧЕСКИЕ ЦЕЛИ ВИЗИТА ПЕТРА I ВО ФРАНЦИЮ В 1717 г. ....	70
<b>Собко Е.М.</b> ВОЙНА ЗА АВСТРИЙСКОЕ НАСЛЕДСТВО: НОВЫЕ ТЕНДЕНЦИИ ЕВРОПЕЙСКОЙ ДИПЛОМАТИИ (1742-1743 гг.) .....	75
<b>Ларюшкин О.В.</b> ГРЕКИ В СОСТАВЕ МОСКОВСКОГО КУПЕЧЕСТВА (1782-1811 гг.): ИНТЕГРАЦИЯ В РУССКУЮ СРЕДУ.....	82
<b>Трухин М.Д.</b> ИДЕЯ УЧРЕДИТЕЛЬНОГО СОБРАНИЯ ВО ВЗГЛЯДАХ ЧЛЕНОВ РЕВОЛЮЦИОННОЙ ОРГАНИЗАЦИИ «НАРОДНАЯ ВОЛЯ» Л.А.ТИХОМИРОВА И Н.А. МОРОЗОВА .....	88
<b>Снесарева Н.В.</b> КОНЦЕПТУАЛЬНЫЕ УСТАНОВКИ ЧЕРНОСОТЕННОЙ ПЕЧАТИ В ГОДЫ ПЕРВОЙ РОССИЙСКОЙ РЕВОЛЮЦИИ.....	99

<i>Лучникова Е.А.</i> РОЛЬ ТОЛСТОВСКОГО ДВИЖЕНИЯ В ОРГАНИЗАЦИИ ПОМОЩИ ГОНИМЫМ ЗА ВЕРУ ДУХОБОРАМ КАВКАЗА В КОНЦЕ XIX – НАЧАЛЕ XX в. ....	110
<i>Иванова А.Н.</i> СООТНОШЕНИЕ СВЕТСКИХ И РЕЛИГИОЗНЫХ НАЧАЛ ПРИ РАЗРАБОТКЕ ПРОЕКТА ВВЕДЕНИЯ ВСЕОБЩЕГО НАЧАЛЬНОГО ОБРАЗОВАНИЯ В РОССИИ НА РУБЕЖЕ XIX-XX вв. ....	115
<i>Захаров В.Ю.</i> К ВОПРОСУ О ВРЕМЕНИ ПРОВЕДЕНИЯ ПЕРВОЙ МОДЕРНИЗАЦИИ В ИСТОРИИ РОССИИ.....	120

#### **РАЗДЕЛ IV. НОВЕЙШАЯ ИСТОРИЯ РОССИИ**

<i>Горлов В.Н.</i> РЕВОЛЮЦИЯ В СТРОИТЕЛЬСТВЕ В 1950-е гг.: ОТ КОММУНАЛОК К ЭКОНОМИЧНЫМ КВАРТИРАМ ДЛЯ ОТДЕЛЬНЫХ СЕМЕЙ В МОСКВЕ .....	125
<i>Махнырёв А.Л.</i> ИЗМЕНЕНИЕ РОЛИ И МЕСТА ИСТОРИЧЕСКИХ ЮБИЛЕЕВ В ОБЩЕСТВЕННО-ПОЛИТИЧЕСКОЙ ЖИЗНИ СССР: ОТ ПОСЛЕВОЕННОГО СТАЛИНИЗМА К ХРУЩЕВСКОЙ «ОТТЕПЕЛИ» .....	133
<i>Чернявский А.В.</i> РЕАКЦИЯ СОВЕТСКИХ ГРАЖДАН НА ПЕРВЫЙ ВИЗИТ ПРЕЗИДЕНТА США Р. НИКСОНА В МОСКВУ И ПОДПИСАНИЕ ДОГОВОРА ОСВ I.....	154
<i>Абдусамедов Г.А.</i> ТРАДИЦИИ ОЛИМПИАДНОГО ДВИЖЕНИЯ ШКОЛЬНИКОВ В РОССИИ .....	166

#### **РАЗДЕЛ V. ПОЛИТОЛОГИЯ**

<i>Штоль В.В.</i> ГЕОПОЛИТИЧЕСКИЕ ЗАДАЧИ РОССИИ НА ПОСТСОВЕТСКОМ ПРОСТРАНСТВЕ.....	171
<i>Павленко В.Б.</i> КОНЦЕПЦИЯ И ПРАКТИКА «УСТОЙЧИВОГО РАЗВИТИЯ» КАК КЛЮЧ К ПОНИМАНИЮ ГЛОБАЛИСТСКОЙ СТРАТЕГИИ ЗАПАДА НА ПОСТСОВЕТСКОМ ПРОСТРАНСТВЕ.....	173
<i>Гаева А.С.</i> ПОЛИТИКА МУЛЬТИКУЛЬТУРАЛИЗМА: МЕЖДУНАРОДНЫЙ ОПЫТ ФРАНЦИИ И ГЕРМАНИИ.....	188
<i>Чевтаева Н.Г., Мурсалимов А.А., Меркель К.Ю.</i> ОЦЕНКА КОМПЕТЕНЦИЙ КАНДИДАТОВ В ПРОЦЕССЕ КОНКУРСНОГО ОТБОРА НА ГОСУДАРСТВЕННУЮ СЛУЖБУ .....	198
<i>Пещеров Г.И., Тихонов А.И.</i> МОДЕРНИЗАЦИЯ ПРЕДСТАВИТЕЛЬНЫХ ОРГАНОВ ВЛАСТИ КАК ФАКТОР ПОСТУПАТЕЛЬНОГО РАЗВИТИЯ ПОЛИТИЧЕСКОЙ СИСТЕМЫ РОССИИ .....	209
<i>Абрамов А.В.</i> СОВРЕМЕННЫЙ РОССИЙСКИЙ ПАТРИОТИЗМ КАК МАРКЕР ГРАЖДАНСКОЙ ИДЕНТИЧНОСТИ ЛИЧНОСТИ И ОБЩЕСТВА .....	215
<b>НАШИ АВТОРЫ</b> .....	222

# CONTENTS

## SECTION I. HISTORIOGRAPHY, SOURCE STUDY AND PHILOSOPHY OF HISTORY

<b>O. Gryaznova.</b> MODERN RUSSIAN HISTORIOGRAPHY ABOUT THE PROBLEM OF PRINCESS OLGA'S CHRISTENING: TRADITION AND INNOVATION .....	8
<b>D. Antonova.</b> NOTARIAL BOOKS FOR RECORDING CONTRACTS AS A SOURCE OF STUDYING SOCIAL AND ECONOMIC LIFE OF KOLOMNA OF THE 20TH YEARS OF THE XIX CENTURY.....	15

## SECTION II. GENERAL HISTORY

### *History of the Ancient and Middle Ages*

<b>A. Safronov.</b> ON THE PROBLEM OF SOCIAL AND POLITICAL INSTITUTIONS OF THE SEA PEOPLES IN EARLY 12 BC.....	22
<b>M. Rybina.</b> THE NAMING OF CHRISTIANS OF MUSLIM CORDOBA: TRADITION AND PRACTICE.....	29
<b>V. Bruz.</b> EVOLUTION OF CONCEPTS OF EUROPEAN SAFETY IN THE MIDDLE AGES .....	37

### *Contemporary history*

<b>A. Zorin.</b> W. DONOVAN'S ACTIVITY ON THE FORMATION AND DEVELOPMENT OF THE US OFFICE OF STRATEGIC SERVICES.....	45
<b>A. Anashkina.</b> ETHNO-POLITICAL FACTOR IN THE KOSOVO CONFLICT .....	53
<b>L. Pechishcheva.</b> HUMANITARIAN COOPERATION BETWEEN GERMANY AND SRI LANKA AT THE BEGINNING OF THE 2000S .....	59

## SECTION III. HISTORY OF RUSSIA THE MIDDLE AGES AND NEW TIME

<b>A. Merzanova.</b> THE RESUMPTION OF DIPLOMATIC RELATIONS BETWEEN RUSSIA AND THE HOLY ROMAN EMPIRE OF THE GERMAN NATION IN 1654. THE EMBASSY OF I.I. BAKLANOVSKY AND I. MIKHAILOV .....	63
<b>Yu. Kozlova.</b> FOREIGN POLICY OBJECTIVES OF PETER I'S VISIT TO FRANCE IN 1717 .....	70
<b>E. Sobko.</b> WAR OF THE AUSTRIAN SUCCESSION: NEW TENDENCES OF THE EUROPEAN DIPLOMACY (1742-1743).....	75
<b>O. Laryuschkin.</b> THE GREEKS IN THE MOSCOW MERCHANT CLASS (1782-1881): INTEGRATION WITH THE RUSSIAN ENVIRONMENT .....	82
<b>M. Trukhin.</b> THE IDEA OF CONSTITUENT ASSEMBLY IN THE VIEWS OF L.A. TIKHOMIROV AND N.A. MOROZOV, THE MEMBERS OF «NARODNAYA VOLYA» REVOLUTIONARY ORGANIZATION .....	88
<b>N. Snesareva.</b> CONCEPTUAL INSTALLATIONS OF THE CHERNOSOTENNY PRESS IN THE YEARS OF THE FIRST RUSSIAN REVOLUTION .....	99
<b>E. Luchnikova.</b> THE ROLE OF TOLSTOYAN MOVEMENT IN ORGANISING HELP FOR THE PERSECUTED CAUCASIAN DOUKHOBORS AT THE END OF XIX-EARLY XX CENTURY .....	110

<b>A. Ivanova.</b> CORRELATION BETWEEN CIVIL AND RELIGIOUS PRINCIPLES USED WHILE DEVELOPING THE PROJECT OF INTRODUCTION UNIVERSAL PRIMARY EDUCATION IN RUSSIA AT THE TURN OF XIX-XX CENTURIES.....	115
<b>V. Zakharov.</b> TO THE QUESTION OF THE DATE OF CARRYING OUT THE FIRST MODERNIZATION IN THE HISTORY OF RUSSIA .....	120

#### **SECTION IV. CONTEMPORARY HISTORY OF RUSSIA**

<b>V. Gorlov.</b> REVOLUTION IN HOUSE-BUILDING: FROM COMMUNAL TO ECONOMICAL APARTMENTS FOR FAMILIES IN MOSCOW IN 1950-S.....	125
<b>A. Mahmyrov.</b> TRANSFORMATION OF THE IMPORTANCE AND PLACE OF HISTORICAL ANNIVERSARIES IN SOCIAL-POLITICAL LIFE OF THE USSR: FROM POST-WAR STALINISM TO KHRUSCHEV'S «THAW» .....	133
<b>A. Cherniavsky.</b> OF SOVIET CITIZENS REACTION TO THE UNITED STATES PRESIDENT R. NIXON'S FIRST VISIT TO MOSCOW AND SIGNING SALT I.....	154
<b>G. Abdusamedov.</b> TRADITIONS OF SCIENTIFIC CONTESTS FOR SCHOOLCHILDREN IN RUSSIA .....	166

#### **SECTION IV. POLITOLGY**

<b>V. Shtol.</b> GEOPOLITICAL OBJECTIVES OF RUSSIA IN THE POST-SOVIET SPACE.....	171
<b>V. Pavlenko.</b> THE CONCEPT OF “SUSTAINABLE DEVELOPMENT” AND ITS PRACTICE AS A KEY TO UNDERSTANDING THE GLOBALIST STRATEGY OF THE WEST IN POST-SOVIET SPACE.....	181
<b>A. Gayeva.</b> MULTICULTURALISM POLICY: INTERNATIONAL EXPERIENCE OF FRANCE AND GERMANY.....	188
<b>N. Chevtaeva, A. Mursalimov, K. Merkel.</b> ASSESSMENT OF CANDIDATES' SKILLS IN THE PROCESS OF COMPETITIVE SELECTION FOR STATE POSITIONS.....	198
<b>G. Pesscherov, A. Tikhonov.</b> MODERNIZATION OF REPRESENTATIVE AUTHORITIES AS A FACTOR OF PROGRESSIVE DEVELOPMENT OF POLITICAL SYSTEM IN RUSSIA.....	209
<b>A. Abramov.</b> MODERN RUSSIAN PATRIOTISM AS A MARKER OF CIVIL IDENTITY OF A PERSON AND A SOCIETY.....	215
<b>OUR AUTHORS</b> .....	222